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کــوتــــاه

آرمان ملی: رئیس جمهور در 
اولین همایش ملی ارتقای شفافیت، 
با اشاره به اینکه در نظام جمهوری 
اسلامی، اساس بر آن است که 
مردم در جریان گردش اطلاعات 
قرار گیرند، اظهار داشت: در قانون 
اساسی و قوانین موضوعه مقرر شده 
که مردم باید در جریان قراردادها و 
پیمان ها و نیز فعالیت های اقتصادی 
و اجتماعی قرار گیرند، مگر آن 
مواردی که به تعبیر امیرالمومنین 
سوءاستفاده  احتمال  علی)ع( 
دشمن از آنها وجود دارد. رئیسی 
با اشاره به اینکه در دستگاه اجرایی 
نیز روند امور باید به صورت شفاف 
باشد تا عموم مردم از شیوه جذب، 
گزینش، انتصاب، ارتقا، بکارگیری، 
برنامه و پیشرفت کار، شاخص های 
کیفی و شاخص های کمی مطلع 
شوند، تصریح کرد: چرا قراردادهای 
چرا  نباشد؟  علنی  اقتصادی 
بهره برداری از حوزه های مختلف 
نداشته  شفاف  شکل  اقتصادی، 
باشد؟ چرا در وضعیتی که همه 
باید بتوانند با رقابت ظرفیت های 
خودشان را عرضه کنند، این زمینه 
برای همه به صورت مساوی ایجاد 
نشود؟ اینها همان زمینه هایی است 
که کاملًا می تواند، فساد را ریشه کن 
کند. رئیس جمهور با تاکید بر اینکه 
هر چه شفافیت بیشتر شود، از فساد، 
روابط ناسالم و پارتی بازی جلوگیری 
می شود، گفت: شفافیت در فرهنگ 
دینی ما نیز ریشه دارد و از سوی 
دیگر در جای جای قوانین ما به آن 
اشاره شده است. در این راستا گرچه 
بخشی از کار دولت الکترونیک به 
همچنان  اما  رفته،  پیش  خوبی 
برخی  همکاری  عدم  به دلیل 
دستگاه ها در پیوستن به شبکه 

ملی اطلاعات امکان بهره برداری 
کامل از این شبکه میسر نشده است. 
رئیسی با بیان اینکه در ابتدای دولت 
به دلیل عدم پیشرفت مناسب دولت 
الکترونیک، تصمیم بر ادامه مسیر 
بر قالب دولت هوشمند گرفته شد، 
افزود: برای تحقق دولت هوشمند 
نیز نیاز است که همه بخش ها و 
همه دستگاه ها مساعدت کنند که 
خوشبختانه گام های خوبی برای 
شکل گیری دولت هوشمند برداشته 
شده است. رئیس جمهور با اشاره 
به اینکه سامانه جامع تجارت از 
بخش هایی است که حتماً می تواند 
از فسادهای احتمالی در فرآیند کار 
تجاری، از تأمین و تولید تا مصرف 
جلوگیری کند، اظهار داشت: این 
سامانه نیز با پیشرفت ۹۰ درصدی 
در حال تکمیل است و می تواند 
هم برای دستگاه های نظارتی و هم 
برای دستگاه های اجرایی کار را 
سهل و آسان کند، به این ترتیب 
که محل دقیق کالاها و همچنین 
محل تخصیص اعتبارات قابل رصد 
باشد. رئیس جمهور همچنین به 
فعال سازی سامانه مجوزهای کسب 
و کار پس از ۱۳ سال وقفه اشاره کرد 

و گفت: مصمم به تقویت این سامانه 
در جهت شفاف سازی، نظارت و 
اجرای دقیق و بدون حاشیه آن 
فهرست  انتشار  رئیسی  هستیم. 
ابربدهکاران  یا  بدحساب  افراد 
بانکی را از اقدامات شفافیت ساز 
دانست که در این دوره انجام شده 
است و گفت: نمی خواهم بگویم 
این تمام کار است ولی در معرفی 
افراد بدحساب، آن هم افرادی که 
را  تسهیلات  رقم های  بالاترین 
دریافت کرده اند، تاثیر دارد. این 
شفافیت ها در این دوره اتفاق افتاده 
و مسبوق به سابقه هم نیست. وی 
افزود: اینکه صورت های مالی ۴۰۰ 
شرکت بورسی و غیربورسی منتشر 
شود، برای برخی ها قابل باور نبود 
چرا که چنین کاری تا به حال انجام 
نشده بود و معلوم هم شد که این 
کار در جهت انضباط مالی در کشور 
موثر است. رئیس جمهور با بیان 
اینکه اقدامات شفافیت ساز نه فقط 
به اقتصاد ضربه نمی زند، بلکه باعث 
ارتقای امنیت اقتصادی  و حمایت از 
فعالان اقتصادی هم می شود، اظهار 
داشت: انجام اقدامات شفافیت ساز 
هیچ نگرانی ندارد و حتی به افراد 

دارای صحت عمل، اطمینان هم 
می دهد که کارشان تحت حمایت 
قانون است. رئیسی با بیان اینکه 
شفافیت در مبارزه با فساد، افزایش 
اعتماد عمومی و افزایش سرمایه 
است،  موثر  بسیار  اجتماعی 
تصریح کرد: اگر این کنترل ها و 
پاسخگویی ها در روند کارها انجام 
گیرد، هم می تواند از وقوع تخلف 
پیشگیری کند - که پیشگیری مقدم 
بر برخورد و اقدام است-  و هم افراد 
می توانند بدون اتهام و افترا کارشان 
را با قدرت و قوت و از موضع قانونی 
دنبال کنند. رئیسی اظهار داشت: 
هیچ مدیری نباید در مقابل فساد 
بی تفاوت باشد. مدیران اجازه ندهند 
کوچک ترین فسادی در مجموعه 
اداری آنها لانه کند. اینجا ناظران 
بهترین یاری کننده مدیران هستند 
و مدیران باید قدردان ناظرانی باشند 
که کمک کرده اند تا مشکلی از چشم 
او پنهان نماند رئیس جمهور با اشاره 
به اینکه بنده بارها تاکید کرده ام 
که هاضمه نظام جمهوری اسلامی 
فساد را نمی پذیرد و فسادناپذیر 
است، تصریح کرد: ممکن است در 
گوشه و کنار فسادی پیدا شود که 
با آن برخورد می شود، اما اینکه 
گزارش  چند  کند،  تصور  کسی 
فساد، فساد را فراگیر کرده، این امر 
نادرستی است؛ اصلا اینطور نیست. 
رئیس جمهور همچنین به نگاه ویژه 
دولت به اصل شفافیت در برنامه 
هفتم توسعه اشاره و تصریح کرد: 
در دولت مردمی شفافیت را به نفع 
همه مردم و همه دستگاه های اداری، 
اجرایی و نظارتی می دانیم و عقیده 
داریم تحقق شفافیت برای آحاد 
مردم اطمینان بخش و اعتمادآور 

است. 

آرمان ملی: رئیس مجلس اظهار داشت: 
همایش ملی ارتقای شفافیت یکی از فرصت های 
کم نظیری است که به بحث شفافیت بپردازد 
ما به همین میزانی که بر حوزه محتوای نظری 
شفافیت تسلط پیدا کرده و به آن عمق می بخشیم، 
نیازمندیم که در تحقق و پیاده سازی ابعاد مختلف 
حکمرانی نیز به شفافیت توجه کرده و فاصله میان 
حرف و عمل را هرچقدر می توانیم کاهش دهیم 
که مردم از این بخش بهره مند شوند و پایه های 
حکومت در این بخش است که مستحکم می شود. 
محمد باقر قالیباف گفت: از قضا زمانی که سخن 
بگوییم و عمل در آن نباشد، اعتماد نیز نخواهد 
بود، اعتمادی که مهم ترین و اصلی ترین سرمایه 
ملی هر جامعه ای است در نتیجه آن، اثر خود را 
از دست داده و یا کاهش می یابد. شکی نیست که 
در همه دولت ها در طول تاریخ موضوع مبارزه 
با فساد و شفافیت مهم بوده است و بسیاری 

از دولت ها و حکومت ها نتوانسته اند به خاطر 
بی توجهی به شفافیت و فساد، به اهداف خود 
برسند چرا که نتوانستند به موقع پیشگیری 
کرده و اتفاقات را جبران کنند و نتوانستند به 
موقع دردها را مشخص کرده و به وقت خود 
درمان کنند. وی تصریح کرد: طبیعی است که 
امروز شفافیت و مبارزه با فساد که در ذات و روح 
انقلاب اسلامی و نظام مقدس جمهوری اسلامی 
و بر مبنای وظیفه شرعی برخاسته از مکتب قرآن 
و اهل بیت)ع( است و نظام ما در راستای آن گام بر 
می دارد، امر بسیار حیاتی و امری معنوی، دنیوی 
و اخروی است. رئیس قوه  مقننه در ادامه با بیان 
اینکه در مکاتب انسان ساختی که فلسفه بسیاری 
از حکومت ها است، امور براساس قراردادهای 
اجتماعی دنبال می شود، اظهار کرد: اما فضای 
بحث ما فضای معنوی، عقلانی و عدالت است که 
به تحلیل و تبیین دقیق مقام معظم رهبری زمانی 

که حرف از مکتب امام)ره( زده می شود، بحث 
مربوط به معنویت، عقلانیت و عدالت به عنوان 
سه رکن اساسی اندیشه امام)ره( است و وظیفه 
دنیوی و اخروی ماست. وی با تأکید بر اینکه 
در نظام جمهوری اسلامی به طریق اولی باید به 
موضوع شفافیت با جدیت نگریسته و آن را امری 
تزیینی و تشریفاتی ندانیم، بلکه وظیفه ای شرعی 
و یک امر اعتقادی دانسته و آن را یک حق عامه 
بدانیم، گفت: وظیفه ما در هر کجا هستیم همین 
است. همان طور که من ربع قرن یعنی واقعا ۲۵ 
سال است در حوزه های مختلف خدمتگزاری خود 
تلاش داشته ام در هر سازمانی که بوده ام به این 
موضوع توجه کنم. قالیباف در ادامه با بیان اینکه 
امروز و مخصوصاً الان بیش از هر زمان دیگر و بعد 
از دفاع مقدس موضوع کارآمدی دین در اداره 
جامعه باید هدف تمام کارگزاران نظام اسلامی 
باشد، اظهار داشت: بدون تعارف در موضوع 
حکمرانی نو، بحث شفافیت یک اصل ملی است. 
در حکمرانی نو بحث ما این است که کانون ارزشی 
حکمرانی، کارآمدی است و قابل تصور نیست که 
بدون شفافیت به کارآمدی در مجموعه ای برسیم. 

محمد باقر قالیباف: 

بدون شفافیت به کارآمدی نمی رسیم

یــادداشـــت
ناپختگی دیپلماتیک چین

 سیاست خارجی کشورها برای حفظ منافع ملی آنها 
اعمال می شود و اینگونه نیست که کشوری دوست و دشمن 
دائمی داشته باشد. کشورها با توجه به منافع ملی خود 
تصمیم می گیرند با کشور دیگری وارد مذاکره شده و قرارداد 
اقتصادی انعقاد کنند.  این یک اصل در روابط بین الملل است و 
هرکشوری در پی افزایش قدرت خود و حفظ و تضمین منافع 
ملی خود است. چین از این مقوله جدا نیست. چین کشوری 
ابرقدرت است که خواه ناخواه منافع مختلفی در اقصی نقاط 
دنیا دارد و مدت هاست که به کشورهای خاورمیانه و حوزه 
خلیج فارس و خصوصا ایران و جاده معروف ابریشم علاقه مند 
است تا قدرت خود را در این جهت گسترش دهد. چین 
دارای ضعفی بزرگ است که آن ضعف کمبود انرژی است و 
برای تامین نیازهای انرژی خود باید در فکر آن باشد که در 
کشورها سرمایه گذاری کرده و در بلندمدت برای تامین انرژی 
خود حساب باز کند. این مورد هدف اصلی است که چینی ها 
در دستور کار دارند. چین اقتصادی در حال رشد دارد و به 
رغم دوران رکود اقتصادی در همه گیری کرونا اما چینی ها 
از تولید باز نایستادند و کالاهای زیادی برای صادرات دارند. 
چینی ها با تهران تفاهمنامه ۲۵ ساله امضا کردند که بر اساس 
آن باید قراردادهای متعدد اقتصادی با تهران منعقد کنند. 
این تفاهمنامه هم در داخل و هم در خارج از کشور مقداری 
با تبلیغات سوء همراه بود. چه بنگاه های رسانه ای داخلی چه 
خارجی تلاش کردند این تفاهمنامه را با حاشیه هایی روبه رو 
کنند. از طرف دیگر تحولاتی که در داخل ایران به وقوع پیوست 
مورد رصد چینی ها هم هست. در عین حال چینی ها به ایران 
بسنده نکردند و مدت هاست در خلیج فارس در حوزه های 
اقتصادی درگیر بودند. عربستان و امارات منابع انرژی سرشاری 
دارند لذا چین قصد دارد در این کشورها سرمایه گذاری کند. 
تجارت چین با عربستان ۳ برابر تجارت آمریکا با عربستان است 
یعنی بیش از 7۰ میلیارد دلار با عربستان مراودات مالی دارد. 
در حالی که چین با  عراق حدود ۳۰ میلیارد دلار مراوده یا با 
ایران کمتر از ۲۰ میلیارد دلار مراودات مالی دارند. در نتیجه 
طبیعی است که در حوزه نفت و گاز و سایر سرمایه گذاری ها 
نیزخواه ناخواه به عربستان نزدیک شوند. تا منابع نفتی خود را 
در بلندمدت تامین کنند. حال این سوال به وجود می آید که آیا 
چین ایران را دور زده است؟ لزوما خیر اما در عین حال چینی ها 
برای اینکه بتوانند منافع ملی خود را تامین کنند، خواه ناخواه 
خارج از قواعد دیپلماتیک اعلامیه های سیاسی و اقتصادی 
علیه ایران امضا کرده و به ساز عربستان می رقصند تا بتوانند دل 
کشورهای عربی را به دست آورند. به نظر می رسد چینی ها در 
این ارتباط از حساسیت ایرانی ها یا تاریخ جزایر سه گانه بی خبر 
باشند. چین در نظر ندارد که کشورهای حوزه خلیج فارس تازه 
به دوران رسیده اند و تاریخ مختصری دارند در حالی که ایران 
دارای تاریخ چندین هزار ساله است. از این منظر به نظر می رسد 
چینی ها ناپختگی دیپلماتیک از خود نشان داده اند. البته این 
نکته را باید در نظر گرفت که چینی ها در حال حاضر کار روتین 
اقتصادی خود و گسترش رابطه دیپلماتیک خود با منطقه را در 
دستور کار دارند و تضمین نیازهای خود را از این حوزه در نظر 
دارند.  از سوی دیگر البته آمریکایی ها راضی نیستند که پای 
چینی ها به ایران و سرمایه گذاری در ایران باز شود. غربی ها و 
آمریکایی ها ایران را مرکزی برای مدیریت منطقه می دانند. 
ایران کلید خاورمیانه است و شاید مهمتر از همه کشورهای 
خاورمیانه باشد. از این منظر در تلاشند چینی ها را از ایران دور 
نگه دارند و آنها را به سوی سرمایه گذاری در حوزه خلیج فارس 

سوق  دهند. 

   علی اصغر زرگر
کارشناس روابط بین الملل

رئیس جمهور: 

هیچ مدیری نباید در مقابل فساد بی تفاوت باشد
   تحقق شفافیت، اعتمادآور است

پیکر رستم قاسمی تشییع شد
مراسم تشییع پیکر سردار رستم قاسمی، 
وزیر سابق راه و شهرسازی پس از طواف شنبه 
شب در حرم مطهر رضوی یکشنبه ۲۰آذر از 
ساعت ۹صبح از مقابل مسجد پیامبر اعظم)ص( 
واقع در شهرک شهید محلاتی تهران به 
سمت مقبره الشهدای این شهرک برگزار 
شد. در این مراسم جمعی از مردم و مسئولان 
کشوری و لشکری از جمله سردار سلامی، 
سردار فدوی، سردار قاآنی، سردار صفوی، 
سردار پاکپور، سردار اشتری، محسن رضایی، 
سردار علایی حاضر بودند. رستم قاسمی وزیر 
پیشین راه و شهرسازی بعد از تحمل یک 
دوره بیماری سرطان، صبح روز پنجشنبه، 
۱7آذرماه درگذشت. آیین گرامیداشت وی 
نیز با حضور مقامات و مسئولین عالی رتبه 
لشکری و کشوری، همکاران و همرزمان 
امروز )۲۱آذرماه( از ساعت ۱۴:۳۰ تا ۱6:۳۰ 
در مسجد پیامبر اعظم)ص( شهرک شهید 

محلاتی برگزار خواهد شد. 
 

 روحانیون مشاور
 در ۶۵ کلانتری تهران 

رئیس عقیدتی سیاسی فرماندهی انتظامی 
تهران بزرگ از حضور روحانیون مشاور در 6۵ 
کلانتری در تهران خبر داد. حجت الاسلام 
جعفر موحدیان، رئیس عقیدتی سیاسی فاتب 
درباره حضور روحانیون در کلانتری های تهران 
بزرگ گفت: با توجه به اینکه نوع ماموریت ها 
و مراجعات مردمی به کلانتری ها گسترده 
و زیاد است و روزانه چند هزار نفر مراجعات 
مردمی به اماکن انتظامی به ویژه کلانتری ها 
داریم، لازم است که در کلانتری ها یک نفر 
مشاور روحانی داشته باشیم. وی ادامه داد: 
مشاور روحانی در کلانتری ها نقش طلبگی را 
دارد. حضور روحانیون مشاور با تدبیر رئیس 
سازمان عقیدتی سیاسی صورت گرفته است. 
پلیس های تخصصی دیگر نیز نیاز به مشاوره 
دارند، اما عمدتا حضور این مشاوران روحانی در 
کلانتری ها است. رسالت اصلی این افراد نیز در 
کلانتری ها مشاوره برای کارکنان خودمان است 
یعنی حضور روحانی در بین نیروهای وظیفه 
و نیروهای کادر است تا سوالات و موضوعات 
اعتقادی، سیاسی و… این عزیزان را پاسخ دهند. 
 
دستور قالیباف به دستگاه های 

اطلاعاتی و امنیتی 
محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شورای 
اسلامی در پیامی شهادت روحانی وارسته و 
گرانقدر مولوی عبدالواحد ریگی، امام جماعت 
مسجد امام حسین)ع( شهرستان خاش و از 
علمای مروج وحدت به دست عوامل تروریستی 
را تسلیت گفت. متن این پیام به شرح ذیل 
است. شهادت روحانی وارسته و گرانقدر مولوی 
عبدالواحد ریگی، امام جماعت مسجد امام 
حسین)ع( شهرستان خاش و از علمای مروج 
وحدت به دست عوامل تروریستی موجب 
تأسف و تأثر گردید. لازم است دستگاه های 
به  نسبت  فوریت  به  امنیتی  و  اطلاعاتی 
شناسایی و مجازات عاملان این جنایت اقدام 
نماید. اینجانب ضمن عرض تسلیت فقدان 
ایشان به مردم شریف استان سیستان و 
بلوچستان به ویژه شهرستان خاش، شاگردان، 
ارادتمندان و خانواده گرامی برای آن روحانی 
متعهد و مردمی رحمت و رضوان الهی از درگاه 

خداوند متعال مسألت می نمایم. 
 
آمار دقیقی از مهاجرت نداریم

معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم 
قوه قضائیه گفت: ما آمار دقیقی از مهاجرت 
نداریم و وقتی نتوانستیم آمار را به دقت 
استخراج کنیم دستگاه های اداری نمی توانند 
ساز وکارهای لازم برای خدمت رسانی را فراهم 
کنند. اصغر جهانگیر در اولین همایش ملی 
ارتقای شفافیت گفت: بحث مبارزه با فساد 
و جرم و جنایت پدیده جهانی است که همه 
کشورها را درگیر کرده است و پنج برابر رشد 
جمعیت جهانی، جرایم و جنایات در حال وقوع 
است. یکی از مهم ترین برنامه ها در این زمینه 
بحث ارتقای شفافیت است. وی افزود: اگر 
مراقبت نکنیم و سیستم های کنترلی به وظایف 
خود نپردازند، زمینه ایجاد فساد در بخش های 

مختلف نمودار می شود. 
 
مالیات از خانه ها و زمین های خالی

نماینده مردم کاشمر در مجلس شورای 
اسلامی در انتقاد از اقدامات دولت در حوزه 
مسکن گفت: راه حل معضل مسکن مالیات بر 
خانه های خالی و مالیات بر زمین های خالی 
است. جواد نیک بین گفت: مَسکَن مسکّن 
جامعه است،  شعار اصلی دولت مسکن بوده، اما 
راه حل معضل مسکن مالیات بر خانه های خالی 
و مالیات بر زمین های خالی است. در شهرها 
و روستاها زمین خالی بسیاری وجود دارد 
که باید از این زمین ها مالیات گرفته شود تا 
مجبور شویم عرضه در بازار مسکن ایجاد شده 
و قیمت خانه شکسته شود، چراکه اصلی ترین 
مولفه قیمت در موضوع مسکن زمین است. وی 
افزود: ۴میلیون مسکن قطعا محقق نخواهد شد 
و دولت باید راه دیگری در پیش بگیرد. برای 
ساخت این تعداد مسکن 6۳ هزار هکتار زمین 
لازم داریم، در حالی که ۱۳۲ هزار هکتار بافت 

فرسوده در کشور وجود دارد. 

 

لزوم تغییر رویکرد 
تقابلی به تعاملی

بین الملل  مسائل  تحلیل گر 
گفت: تقویت موقعیت عربستان 
به عنوان یک قدرت منطقه ای 
رقیب ایران، حتما برای ایران 
نگران کننده  است اما با توجه به 
اینکه شرایطی که فراهم می شود، 
اقتصادی است و براساس روابطی 
که عربستان با غرب دارد که عمدتا 
نظامی است و آن توازن قدرت 
در منطقه را به هم می زند. حسن 
بهشتی پور افزود: رویکرد ما باید 
رویکرد مثبتی باشد و متقابلا ما 
باید سعی کنیم روابط مان را با 
چین، عربستان، امارات متحده و 
کشورهای منطقه توسعه دهیم و 
مشکلات را حل کنیم و به جای 
رویکرد تقابلی به سمت تعامل با 
کشورهای همسایه  برویم و کمک 
کنیم تا همکاری ها تقویت شود و 
این موضوع موجب ثبات و امنیت 

بیشتر خواهد شد.

ویــــــژه
عباس امیری فر: 

هدف اولیه گشت ارشاد بگیر و ببند نبود 

آرمان ملی: یک فعال و تحلیلگر مسائل سیاسی، درباره 
موضوع گشت ارشاد و کارکردهای آن در جامعه اظهار داشت:  
تمرکز بر بحث های فرهنگی و اجتماعی مهم است به شرط 
آنکه هماهنگی لازم میان نیروهای ذی صلاح وجود داشته 
باشد. اینکه افرادی که حجاب را رعایت نکنند، از برخی 
خدمات اجتماعی محروم شوند ایده بدی نیست؛ مثلا در 
مکان های دولتی، بانک ها، اتوبوس ها و.. خدمت دریافت 
نکنند و مثلا گفته شود اگر می خواهید کارتان انجام شود، 
باید حجابتان را رعایت کنید.« عباس امیری فر گفت: متولی 
گشت ارشاد، نیروی انتظامی است و حالا دادستانی اعلام کرده 
که مسئولیت آن تمام شده، باید مشخص شود مسئولیتش بر 
عهده چه ارگان ها و نهادهایی قرار می گیرد. موضوع مهمی که 
هنوز روشن نشده است. این فعال سیاسی همچنین بیان کرد: 
گشت ارشاد از دولت آقای احمدی نژاد آغاز به کار کرد. هدف 
اولیه گشت ارشاد بگیر و ببند نبود و همان طور که از اسمش بر 
می آمد برای ارشاد بود نه بگیر و ببند اما بعدا و در همان دولت 
آقای احمدی نژاد دیدیم رویکردش تغییر کرد و مشخص بود 
که یک سرباز ناجا نمی تواند کار ارشادی انجام دهد و برای 
انجام این کار نیروهای آموزش دیده فرهنگی باید به کار گرفته 
می شد و نباید با مردم تحکم آمیز صحبت می شد.« امیری فر در 
پایان تصریح کرد: اکنون قرار است کمیسیون فرهنگی مجلس 
طرح پخته ای را به صورت قانون درآورد تا به جای گشت 
ارشاد برای افرادی که حجاب ندارند، برخی محرومیت های 
اجتماعی وضع کند اما همین هم نباید سلیقه ای اجرا شود و 
باید حواسمان باشد که هم سلیقه گرایی وجود نداشته باشد و 

هم بیشتر توجه بر بعُد فرهنگی موضوع باشد. 

آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه شفافیت 
را مترادف با زلال بودن، آشکار بودن و ظاهر 
بودن عنوان کرد و گفت: زمانی که از شفافیت 
صحبت می شود باید به این موضوع توجه کرد 
که شفافیت چگونه تحقق پیدا می کند؛ آثار 
شفافیت چیست و ظاهر بودن مسائل چه 
منافع و تاثیراتی برای کشور دارد؟ چنانچه 
موضوعی افشا شد که نباید افشا می شد، چه 
پیامدها، خسران ها و زیان هایی برای مردم و 
کشور خواهد داشت؟ در کدام حوزه ها شفافیت 
اولویت دارد و به کدام بخش ها باید بیشتر 
توجه کرد؟ راهکارهای عملیاتی شدن شفافیت 
در همه حوزه ها خصوصا حوزه های اولویت دار 
کدامند؟ حجت الاسلام والمسلمین محسنی 
اژه ای با اشاره به مقوله شفافیت در گفتار و 
کردار مسئولان تصریح کرد: چنانچه ما در 
گفتار خود صداقت و شفافیت داشته باشیم، 
آنچه  را که لازم است و ضرورت دارد صادقانه و 
خیرخواهانه با مردم بیان می کنیم؛ کاری که 
توان انجام آن را نداریم وعده نمی دهیم و صرفاً 
کاری که توان انجام آن را داریم به مردم اعلام 
می کنیم و بعد هم تا سرانجام اجرای وعده ای 
که داده ایم، موضوع را پیگیری می کنیم. 
رئیس دستگاه قضا افزود: چنانچه ما در گفتار 
خود صداقت و شفافیت داشته باشیم، اگر 
احتمال دهیم کاری صحیح است اما امکان 
انجام آن وجود ندارد باید به مردم اعلام  کنیم 
که ما این کار را صحیح می دانیم و با اتکال به 

خداوند، همه تلاش خود را برای انجام آن به 
کار می گیریم؛ اگر هم به هر دلیلی در انجام 
فعلی که می خواستیم انجام دهیم موفق 
نشدیم در آنجا که شفافیت و صداقت باید 
باشد، با صداقت اعلام کنیم که ما می خواستیم 
این کار را انجام بدهیم و تلاش خود را هم 
انجام دادیم اما به دلایلی موفق نشدیم. وی 
بیان کرد:  یکی از مواردی که باید در میان ما 
مدیران کشور رواج  پیدا کند و فرهنگ سازی 
شود این است که آنچه را که می فهمیم و 
می دانیم، صادقانه و با ملاحظات شرعی و 
قانونی برای مردم بیان کنیم و با آنها در میان 
بگذاریم و از نظرات مردم کمک بگیریم. اگر هم 
در تصمیمات خود سهواً دچار اشتباه شدیم، 
اشتباه خود را به مردم بگوییم. رئیس عدلیه 
یکی از مسائل اولویت دار در مقوله شفافیت 
را صداقت و شفافیت در گفتار دانست و ابراز 
داشت: بیان حرف های دوپهلو و وعده هایی که 
نمی توان به آنها عمل کرد، شفافیت را دچار 
خدشه می کند. رئیس قوه قضائیه با اشاره 
به وجود اصل شفافیت در سیاستگذاری ها 
و برنامه ریزی ها در نظام جمهوری اسلامی 
ایران، اظهار کرد: نظام جمهوری اسلامی 
ایران، چیزی را از مردم پنهان نکرده است؛ ما 
در برابر زورگویان و سلطه طلبان حاضر به باج 
دادن و سر خم کردن نیستیم و این سیاست را 
به صورت شفاف و صریح اعلام می داریم. رئیس 
دستگاه قضا با اشاره به اصل شفافیت در تقنین 

و قانون گذاری، تصریح کرد : در قانونگذاری 
باید نهایت دقت اعمال شود که قانون نوشته 
و تصویب شده، بدون ابهام و بدون اجمال و 
عاری از تفسیرهای متعدد و متکثر باشد تا 
از این طریق به اصل شفافیت خلل و خدشه 
وارد نشود؛ وقتی یک قانون تفسیرپذیر شد، 
مجری قانون ممکن است در مواجهه با دستگاه 
نظارتی، از تفسیر خود به عنوان ادله اجرا سخن 
بگوید و دستگاه نظارتی نتواند مجری احیاناً 
متخلف را مؤاخذه کند. رئیس عدلیه بیان 
داشت : کافی نیست که مردم صرفاً از محصول 
کار مطلع شوند بلکه آنها باید از فرآیند امور نیز 
اطلاع یابند. در فرآیند رسیدگی به یک پرونده 
حقوقی یا قضائی اگر اجازه ندهیم که مردم از 
فرآیند رسیدگی مطلع شوند و صرفاً به اعلام 
تبرئه یا محکومیت یک متهم بسنده کنیم، این 
امر واجد اصل  شفافیت نیست. رئیس دستگاه 
قضا با اشاره به بازدیدهای خود از انبارهای 
سازمان اموال تملیکی و گمرکات و بنادر 
اظهار داشت: در بازدیدهایی که ما از انبارهای 
اموال تملیکی و بنادر و گمرکات ترتیب دادیم، 
پوشش رسانه ای و دوربین هم همراه بود و 
مردم به صورت عیان و آشکار، معضلات و 
نواقص را مشاهده کردند و همه مشکلات 
این حوزه در معرض دید مردم قرار گرفت و 
به همین واسطه، امور پیش رفت و بسیاری از 
مشکلات مرتفع شد و این امر شاید چند برابر 

گزارش بازرسی، مؤثر بود. 

رئیس قوه قضائیه: 

مردم  باید  از  فرایند  امور  اطلاع  یابند

بر سر تمامیت ارضی 
شوخی نداریم

گفت:  مجلس  نایب رئیس 
اثبات حاکمیت مطلق جمهوری 
جزایر  این  بر  ایران  اسلامی 
حتی نیاز به معاهدات حقوقی و 
بین المللی سازمان ملل متحد 
ندارد بلکه کمی موزه گردی و 
مشاهده نقشه های قدیمی کافی 
است تا اثبات شود که اینجا خلیج 
فارس است، نه یک کلمه بیشتر 
و نه یک کلمه کمتر و این جزایر 
به طور مطلق متعلق به جمهوری 
اسلامی ایران است. علی نیکزاد 
افزایش  از  ایران  یادآور شد: 
تبادلات اقتصادی با کشورهای 
و  می کند  استقبال  همسایه 
دخالتی در امور داخلی آنها ندارد. 
اما بر سر تمامیت ارضی خود با 
نداریم.  هیچ کشوری شوخی 
قاتل  با  ما هیچ مشکلی  البته 
خاشقچی، مادر معنوی داعش 
و گاو شیرده آمریکا نداریم. اما 
حقی برای ایشان قائل نیستیم که 
در لابه لای مناسبات اقتصادی، 
درباره جزایر ایرانی مدعی شوند. 
جمهوری اسلامی ایران منتظر 
شنیدن روایت های کشورهای 
دوست و شرکای تجاری خود در 

این زمینه است. 

 »رابطه راهبردی« 
با چین توهم بود

سیاست  مسائل  تحلیلگر 
خارجی گفت: روز به روز مشخص 
می شود که تعریف رابطه راهبردی 
با چین یک توهم بود چون فقط 
ایرانی ها چنین موضوعی را به زبان 
می آورند. حشمت ا... فلاحت پیشه 
به  را  پیام  این  افزود: چینی ها 
عربستان دادند که در شکست 
فشار حداکثری آمریکا علیه ایران، 
این چین است که با یک راهبرد 
نرم می تواند ملاحظات سیاسی- 
امنیتی اعراب در قبال ایران را 
به گونه ای پیش ببرد. بنابراین 
معتقدم این یک تلنگر دیگری است 
تا سیاستمداران ایرانی واقعیت های 
دنیای امروز را واقع گرایانه تر تحلیل 
امضای  پیام  درباره  وی  کنند. 
اقتصادی  استراتژیک  معاهده 
بین پکن و ریاض گفت: بخشی از 
مسئولان  همیشگی  غافلگیری 
ایرانی در قبال تحولات واقعی 

دنیای امروز است. 


